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با آغاز اجرای 
این طرح در 

حدود ۱7۰ 
میلیون نهال 

در نهالستان ها 
سبز شدند 

و قرار است 
هر سال 25۰ 

میلیون نهال 
هم تولید شود. 

امیدواریم تا 
پایان سال ۱4۰2 

به رقم 27۰ 
میلیون نهال 

دست پیدا 
کنیم

یکی از بحث های مهم در دولت سیزدهم، 
ساخت 4 میلیون مسکن برای آحاد جامعه 
بسیار  چالش های  با  که  مسأله ای  ــت.  اس
ــت. یکی از چالش های  زیـــادی مــواجــه اس
اصلی در این حوزه، تأمین مالی برای ساخت 
مسکن و هزینه تمام شده واحدهای ساخته 
ــده اســـت. بــا وجـــود آنــکــه تـــورم مصالح  ش
افزایش قیمت زمین که  نیز  و  ساختمانی 
در اثر دلالــی و سوداگری زمین رقم خورده 

با  تــورم مسکن  و دولــت سیاست کنترل 
استفاده از ابزارهای مالیاتی و نیز جلوگیری 
از رشد قیمت نهاده های ساختمانی را در 
پیش گرفته، مدیریت شهری و شورای شهر 
برخی  و  ــرده  ک پیشه  را  متناقض  سیاستی 
اقدامات و مصوبات شــورای شهر منجر به 
ــده مسکن بــرای  افــزایــش قیمت تــمــام ش

مصرف کننده نهایی شده است.
درحالی که ساخت مسکن مراحل گوناگونی 
دارد، اما مرحله صدور پروانه ساخت از سوی 
در  زمانبر  مراحل  از  یکی  شهری  مدیریت 
این پروسه است. بیشتر خانه های ساخته 
شده در کشور 5 طبقه و کمتر از آن هستند 

که مــدت زمــان مــورد نیاز بــرای ساخت آن 
در شرایط کنونی نزدیک به 24 ماه است؛ 
در حالی که از ایــن مــدت 6 مــاه به صدور 
پروانه ساخت از سوی دستگاه مربوطه صرف 
می شود که در کلانشهرها بازه زمانی صدور 
سازندگان  برخی  گفته  به  ساخت،  پروانه 
ممکن اســت از یــک ســال هــم عبور کند. 
دریافت مجوز ساخت در کشور ما در حالی 
پروسه ای طولانی است که حمزه شکیب، 
رئیس سازمان نظام مهندسی تأکید دارد 
که زمــان صــدور پروانه حداکثر باید به دو 

هفته برسد. 
صرف 6 ماه تا یک سال زمان برای دریافت 

افزایش  بــه  منجر  مسکن  ساخت  پــروانــه 
قــرار بود  نهایی مسکن مــی شــود.  قیمت 
نهاد مدیریت  قــرارگــاه ساخت مسکن که 
شهری در بیش از یک سال گذشته راه اندازی 
کرده تا پروسه زمانبر صدور مجوز ساخت را 
خصوصاً برای بافت های فرسوده که بشدت 
بــرای پایتخت و کلانشهرها یک امر حیاتی 
اســت، به حداقل کاهش دهد اما تاکنون 
ضمن  باشد.  نشده  موفق  می رسد  نظر  به 
اینکه مانع قانونی دریافت حق بیمه کارگران 
ساختمانی که به هزینه های صدور پروانه 
ضریب سنگینی داده، هنوز از سر راه برداشته 

نشده است.

مسکن

اگر هزینه ساخت ملک معادل یک میلیارد 
ــدام به  تومان باشد و یک فــرد بخواهد اق
ساخت مسکن کند، پس از آنکه در طی 
6 ماه مجوزهای لازم را از شهرداری بگیرد، 
ارزش پولش کاهش یافته و سازنده جهت 
ساخت مسکن به یک میلیارد و 230 میلیون 
تومان )اگر تورم مصالح و ساخت مسکن 
معادل تورم عمومی کشور باشد( سرمایه 
نیاز دارد. در نهایت مصرف کننده نهایی 
کم کاری  واسطه  به  که  را  هزینه  ایــن  باید 
دستگاه های مدیریت شهری رخ داده است 

را پرداخت کند.
بسیاری از کارشناسان و سازندگان معتقدند 
با تغییر نگرش شهرداری در موضوع صدور 
مجوز ساخت و آنلاین کردن آن مانند آنلاین 
ــدور پــروانــه هــای کسب،  شــدن مراحل ص
این  در  مثبتی  اتفاقات  شاهد  می توانیم 
حوزه باشیم. برای دستیابی به این هدف، 
شهرداری می تواند برای خانه ها با توجه به 
شرایط جغرافیایی شامل شمالی یا جنوبی 
بودن، سستی خاک منطقه، نسبت عرض 
به طول زمین و بسیاری مشخصات ظاهری 
دیگر مــدل هــای نقشه و اســتــانــداردهــای 

ساخت تیپ درست کند.
ــا تــوجــه بــه عــوامــل فــوق 40  ــرای مــثــال ب بـ
مدل زمین را به عنوان پیشفرض در نظر 
می گیریم و بــرای هر کــدام 10 مدل نقشه 
که از قبل مورد تأیید واقع شده به سازنده 
به  مرحله  نیز  سازنده  می شود؛  پیشنهاد 
مرحله گزینه های مطرح شده را با انتخاب 
شرایط زمین محدود می کند. در صورتی که 
این موارد مورد رضایت سازنده باشد، مجوز 
ساخت به سرعت صادر می شود و در غیر 
این صورت سازنده، نقشه و استانداردهای 
ــال  ــرداری ارس ــه ــود را بــه ش پیشنهادی خ

می کند. با اینکار ما شاهد:
1. کــاهــش زمـــان صـــدور مــجــوز ســاخــت و 
تمام شــده ملک  بهای  نهایت کاهش  در 

خواهیم بود.
کاهش  نقشه کشی  بــه  مــربــوط  هزینه   .2
پیدا می کند. زیرا افراد زیادی این نقشه را از 

شهرداری خریده اند.
3. سازنده ارتباط فــرد به فــرد با کارکنان 
ــدارد و در بستر شفاف ایجاد  شــهــرداری ن
شــده، امکان بــروز فسادهای احتمالی از 

جمله رشا و ارتشا فراهم نمی شود.
4. با کاهش تعداد پرونده ها، تعداد پرسنل 
شهرداری هم کاهش پیدا کرده و هزینه این 

ارگان کم می شود.
کم شدن زمان ساخت خانه های کم طبقه، 
یکی از مــواردی است که هزینه تمام شده 
کننده  توجیه  و  می دهد  کاهش  را  ملک 
ــه نسبت  ایـــن مـــدل از ســاخــت و ســـاز ب

بلندمرتبه سازی است. سؤالی که در ذهن 
کارشناسان و متخصصان شهرسازی و نیز 
فعالان صنعت ساختمان وجود دارد، این 
است که چرا با وجود آنکه صدور مجوزهای 
ــده ولی  ــار در کــشــور بــرخــط ش کسب و ک
صدور پروانه های ساخت از سوی نهادهای 
مدیریت شهری و شوراهای شهر همچنان 
نیازمند طی کردن هفت خوان رستم بوده 
و سازمان همیاری شهرداری ها و دهیاری ها 
چند  آنکه  ــم  رغ علی  را  مربوطه  سامانه 
ســال اســت که وعــده اجرایی کــردن آن را 
می دهد، سامانه یکپارچه صدور پروانه های 
ــدازی نمی کند؟ آیــا به  ــ ساختمانی را راه ان
ترک فعل مسئولان وزارت کشور در دولت 
گذشته درخصوص عدم راه اندازی سامانه 
یکپارچه و آنلاین صدور مجوزهای شهری 

رسیدگی می شود؟
مدیریت  دستگاه های  اینکه  به  توجه  با 
شــهــری بــر اســـاس قــانــون شــهــرداری هــا از 
دهه 70 به بعد از دولت مستقل هستند، 
اما معمولاً شهردار تهران یا وزیر کشور یا 
معاون وزیر کشور و رئیس سازمان همیاری 
شهرداری ها و دهیاری ها در نشست های 
ــورای عــالــی مسکن بــه ریــاســت رئیس  شـ
جمهور حضور دارند.هرچند که تسریع در 
صــدور پروانه ساخت یکی از اصلی ترین 
اهــرم هــای مبارزه با تــورم ساخت مسکن 
است، اما در کنار آن باید هزینه های صدور 
پروانه را که در برخی مناطق پایتخت به 22 

میلیون تومان رسیده را کاهش داد.

نتایج منفی زمانبر بودن صدور پروانه
مجوز ساخت صادر شده از سوی نهادهای 
صادرکننده پروانه بیان می کند که سازه ای 
که قــرار است بنا شــود، از نظر مهندسی، 
نقشه، پارکینگ استاندارد، مساحت زیربنا 
و... مورد تأیید است که اساساً برای صدور 
این مجوز، نیاز به صرف چنین زمانی نیست. 
امــا طولانی شــدن ایــن پروسه سه نتیجه 
منفی برای بخش مسکن ایجاد کرده است 
و موجب شــده تــا  فرآیند ساخت طولانی 
ــرای ملک بالا  شــده و هزینه تمام شــده ب
 رود که باعث می شود تا خــریــداران بهای 
بیشتری را به این منظور بپردازند. این اتفاق 
منجر به بروز فساد در نهادهای صادرکننده 
پروانه ساخت شده و بعضاً سازندگان برای 
اینکه کارشان زودتــر حل شــود، مجبور به 
پــرداخــت ارقــامــی تحت عناوین مختلف 
از جمله زیرمیزی هستند. طولانی شدن 
زمــان صــدور پروانه ساخت از سوی دیگر 
باعث شده تا تعداد پرونده های موجود در 
صدور  تقاضای  زمینه  در  شهری  مدیریت 

پروانه ساخت زیاد شود.

ترمیم طبیعت با کاشت یک میلیارد  درخت
امسال بخش نخست اجرای طرح کاشت یک میلیارد درخت با تولید بیش از 25۰ میلیون اصله نهال، تمام شده است

کشاورزی

نفیسه امامی
روزنامه نگار

تولید کمتر از 20 میلیون نهال در سال
معاون امور جنگل سازمان امور جنگل ها 

گفت: میزان تولید نهال در کشور طی یک 
سال کمتر از 20 میلیون بوده است اما در 

برنامه اول توسعه به تولید 750 میلیون نهال 
دست پیدا کردیم و بایستی از برنامه اول 
توسعه تا برنامه ششم توسعه در هر سال 

میزان تولید نهال را افزایش می دادیم

عکس:  تسنیم

دلیل کاهش سطح جنگل ها در کشورمان طی سال های 
گذشته چیست؟

ما طی 5۰ سال گذشته با کاهش کیفیت و کمیت جنگل روبه رو 
بوده ایم. یکی از مهم ترین دلایل این موضوع خشکسالی های پی 

در پی بوده که سطح جنگل ها را کاهش داده است. درختان زیادی از 
کشور قاچاق شده اند اما با توانی که در سازمان منابع طبیعی وجود 

دارد توانسته ایم آنها را حفظ کنیم. همچنین قیمت چوب باعث 
دست درازی و سوء استفاده از جنگل ها شده است. ما تمام تلاش مان 

را به کار گرفته ایم تا جنگل های مان حفظ شوند اما باز هم قطع درخت 
و قاچاق چوب و ذغال اتفاق افتاده است. سرعت تخریب ما در 

بسیاری از مسائل بیشتر از سرعت احیای مان بوده است بنابراین باید 
سرعت احیا بیشتر شود و طرح کاشت یک میلیارد درخت در همین 

راستا اجرا شده است.

بــرش

 
 

طبیعت ایران از ســـال های گذشـــته 
بـــر اثـــر عوامـــل مختلـــف طبیعـــی و 
انســـانی آســـیب های فراوانـــی دیده 
از بیـــن  اســـت و درختـــان زیـــادی 
رفتـــه یا قاچاق شـــده اند. متأســـفانه 
ن  طوفـــا بـــا  ن  کشـــورما جهـــه  ا مو
ریزگردهـــا که اکنون از جنوب کشـــور 
تـــا محـــدوده مرزهـــای اســـتان های 
شـــمالی پیشـــروی کـــرده اســـت، به 
همـــراه افزایش گاز هـــای گلخانه ای، 
آلودگی آب و خاک و فرســـایش خاک 
باعث شـــد تا وزارت جهاد کشـــاورزی 
از ابتـــدای آغاز بـــه کار خـــود طرحی 
تحـــت عنـــوان کاشـــت یـــک میلیارد 
ح کند و بر این اســـاس  درخت را مطر
قرار اســـت در بازه زمانی ۴ ســـاله یک 
میلیـــارد درخـــت در سراســـر کشـــور 

کاشـــته شود.
 وزارت جهاد کشاورزی در گام نخست 
ح کاشـــت یک میلیـــارد درخت را  طر
در اســـفندماه سال گذشـــته با تولید 
۴5 میلیـــون اصله نهال شـــروع کرد 
و بـــرای هدفگـــذاری در ســـال  جاری 
تولیـــد ۲50 میلیون اصلـــه نهال را در 
دســـتور کار خود قـــرار داده اســـت و 
امســـال بخش نخســـت اجـــرای این 
ح بـــا تولید بیـــش از ۲50 میلیون  طر
اصلـــه نهـــال، تمـــام شـــده و اکنون 
بخـــش دوم اجـــرا یعنـــی مقدمـــات 

کاشـــت را آغـــاز کرده اند.
ح کاشت  برای تشـــریح ابعاد دیگر طر
یـــک میلیـــارد درخـــت، گفت و گویی 
را بـــا نقـــی شـــعبانیان معاونـــت امور 
جنگل ســـازمان جنگل هـــا، مراتع و 
آبخیـــزداری کشـــور داشـــته ایم که در 

ادامه مشـــروح آن آمده اســـت.

ح کاشت یک میلیارد درخت به  درباره طر

طور اجمالی توضیحاتی بفرمایید.

طرح کاشـــت یـــک میلیـــارد درخـــت از 
اســـفندماه ســـال 1401 به مدت 4 ســـال 
برای سراسر کشـــور اجرایی شده است، 
امـــا ایجـــاد زیرســـاخت های آن از اوایل 
سال 1401 آغاز شـــد و نهالستان ها آماده 

تولید نهال شـــدند. بـــرای اجـــرای این 
طرح بیـــش از 80 درصد نهالســـتان ها 
احیا شـــدند چون در سال های گذشته 
توجه کمتـــری به نهالکاری شـــده بود و 
بسیاری از آنها مخروبه شده بودند. این 
طرح فرصتی را فراهم آورد تا بســـیاری از 
نهالستان ها احیا شـــوند و اکنون هم در 

حال تولید هســـتند.
پیش بینی شـــده اســـت در قالب طرح 
کاشت یک میلیارد درخت، 300 میلیون 
نهال بـــه بخش زراعـــت داده شـــود. ما 
نهـــال را تولیـــد می کنیـــم و در اختیـــار 
قـــرار می دهیـــم.  بخـــش خصوصـــی 
همچنیـــن کســـانی کـــه زراعـــت چوب 
می کننـــد بـــه طـــور رایـــگان نهـــال را 
دریافـــت می کننـــد. چـــوب نیاز کشـــور 
اســـت و چنانچه این اقدام انجام نشود، 
قیمت چـــوب افزایـــش پیـــدا می کند. 
علاوه بر بخـــش زراعت، بـــرای افزایش 
ســـرانه فضای ســـبز نهـــال تولید شـــده 
را در اختیـــار شـــهرداری ها، روســـتاها و 
دهیاری هـــا قـــرار داده و آنها بر اســـاس 
امضـــای تفاهمنامـــه اقدام به کاشـــت و 

نگهـــداری می کنند.
بخـــش دیگـــری از اجرای طرح کاشـــت 
درخت شـــامل احیای جنگل ها می شود 
زیرا در این بخش حضور دام و معیشت 
مردم مطرح اســـت و با کاشت گونه های 
جنگلـــی و مثمـــر بایـــد در ایـــن بخش 
مشـــارکت کرد که با هزینه های بیشتری 

هم همراه اســـت.
بخـــش دیگـــری از اجرای طرح کاشـــت 
یک میلیارد درخت با هدف جلوگیری از 
گســـترش بیابان ها با کاشت نهال های 
بوتـــه ای و درختچه ای انجام می شـــود. 
همچنیـــن ما اقـــدام بـــه بـــذرکاری هم 
می کنیـــم امـــا به شـــرط آنکـــه بذرها در 

عرصه جنگل کاشـــته شـــوند.

ح عظیمی  بدین ترتیب اجرای چنین طر

با مشکلات متعددی همراه است. درباره 

مهم ترین چالش ها و مشکلات این 

ح بگویید. طر

اجرای طرح کاشـــت یک میلیارد درخت 
اقدامی هزینه بر اســـت و برآورد ما هزینه 
18 هـــزار و 500 میلیـــارد تومـــان اســـت. 
در صورتـــی کـــه این طـــرح بـــه پیمانکار 
ســـپرده می شـــد هزینه کل بـــه 100 هزار 
میلیارد تومان می رســـید امـــا با توجه به 
وجود تجهیزات و امکانات موجود برآورد 

هزینـــه 18 هـــزار میلیـــارد تومانی شـــده 
اســـت. تاکنـــون ما بـــا مشـــکلات مالی 
برخـــورد نکرده ایـــم چون دســـتگاه های 
مختلفـــی مانند هلدینگ پتروشـــیمی، 
معدنی و ســـازمان ها و نهادهای دیگری 

با مـــا همکاری داشـــته اند.
طبق تفاهمنامه هایی که در اســـتان ها 
به امضا رســـیده اســـت، آنها هم پای کار 
آمده اند. چنانچه اســـتان ها، شرکت ها 
و نهادها همگی در این طرح مشـــارکت 
کنند، مشـــکل زیادی در بخش هزینه ها 

نخواهیم داشت.

درباره میزان تولید نهال در نهالستان ها 

ح کاشت یک میلیارد درخت  در طر

توضیح دهید.

بـــا آغاز اجـــرای این طرح در حـــدود 170 
میلیـــون نهـــال در نهالســـتان ها ســـبز 
شدند و قرار است هر سال 250 میلیون 
نهـــال هـــم تولیـــد شـــود. امیدواریم تا 
پایـــان ســـال 1402 به رقـــم 270 میلیون 
نهال دســـت پیدا کنیم. احتمـــال دارد 
در ســـال اول اجرا همـــه نهال ها امکان 
کاشـــت نداشـــته باشـــند زیـــرا بعضی از 
آنها نیاز به 2 تا 3 ســـال زمان برای رشـــد 

دارند کـــه به عرصه برســـند.
همچنین قرار اســـت برای ســـال 1402، 
150 میلیـــون نهال وارد عرصه شـــود. در 
مناطـــق معتدل و سردســـیر نهـــال باید 
2 تا 3 ســـال در نهالســـتان ها بماند اما 
در نهایـــت در پایـــان 4 ســـال بیـــش از 
یـــک میلیـــارد درخـــت تولید می شـــود. 
بخش خصوصی هم بسیار پرتلاش وارد 
این پروژه شـــد و در بعضی از اســـتان ها 
تولیدات خوبی داشـــت به عنوان نمونه 

بخـــش خصوصی در اســـتان آذربایجان 
شرقی فقط در یک نهالستان 10 میلیون 

نهال تولید کرده اســـت.

چرا در بعضی از کشورها از جمله 

کشورهای همسایه سرعت کاشت درخت 

بیشتر شده است؟

کشـــورهای دیگـــر خطرهـــای پیـــش رو 
را زودتـــر احســـاس کرده انـــد. طبـــق 
یســـتی  ز محیـــط  ی  ن ها نســـیو ا کنو
کشـــورها بایـــد به میـــزان تولیـــد کربن 
اقدام به حذف کربـــن کنند. در همین 
راســـتا باید یک تریلیون درخت در دنیا 
کاشـــته شـــود. خیلی از کشـــورها مانند 
پاکســـتان ایـــن اقـــدام را آغـــاز کـــرده و 
کاشـــت 10 میلیارد نهال را پایان داده اند. 

ترکیه هم کاشـــت 4.5 میلیـــارد درخت 
را انجـــام داده و برای 6 میلیـــارد درخت 

برنامه ریـــزی کرده انـــد.
میـــزان تولید نهـــال در کشـــور طی یک 
ســـال کمتـــر از 20 میلیون بوده اســـت 
اما در برنامه اول توســـعه بـــه تولید 750 
میلیـــون نهـــال دســـت پیـــدا کردیـــم و 
بایســـتی از برنامه اول توســـعه تا برنامه 
ششـــم توسعه در هر ســـال میزان تولید 

نهـــال را افزایـــش می دادیم.

ایران هفتمین کشور تولیدکننده کربن 

در دنیا و چهل و پنجمین کشور ترسیب 

کننده کربن است. بعضی از کشورها 

مترصد هستند تا سال ۲030 میلادی 

تولید کربن خود را برابر با ترسیب کربن 

خود کنند، اگرچه بسیاری از کشورها به 

این میزان نیز نزدیک شدند.

مـــا بـــرای تهیـــه بـــذر هـــم برنامه ریزی 
کـــرده  و بـــرای 142 اســـتان بـــذر تهیـــه 
کرده ایـــم. بعضـــی از گونه هـــای درختی 
هر ســـال بـــذر می دهند و بعضـــی دیگر 
هـــم شـــاید هر ســـه ســـال یک بـــار بذر 
دهنـــد. همـــه تلاش مـــا این اســـت که 
از گونه هـــای بومی و ســـازگار با شـــرایط 
منطقه اســـتفاده شـــود. ما در فروردین 
مـــاه ســـال جاری 40 میلیـــون نهـــال را 
در بخش هـــای مختلـــف، 40 میلیـــون 
بـــرای زراعت چـــوب، 13 میلیـــون نهال 
برای گســـترش ســـرانه فضای ســـبز به 
شـــهرداری ها، پادگان ها و سایر ارگان ها، 

10 میلیـــون نهال برای کنتـــرل بیابان ها 
و 10 میلیـــون نهال هم بـــرای طرح های 
مطالعـــه شـــده منابع طبیعی در ســـال 
1401 در سراســـر کشـــور توزیع کرده ایم.
همچنین بـــه مردم برای کاشـــت، نهال 
داده شد. عده ای خواستار دریافت 100 تا 
500 نهال بودند که ما کارشناســـی را برای 
بازدید فضـــای مورد نظر فرســـتاده ایم و 
بعد از آن نهال در اختیار آنها داده شـــد.

ح هایی مانند کاشت یک میلیارد   طر

درخت در سال های قبل هم اجرا شده 

بود اما موفق نبوده اند. برای جلوگیری 

از بروز تجربه های ناموفق گذشته چه 

اقداماتی انجام می گیرد؟

طرحـــی کـــه امـــروز در جریان اســـت، 
متفاوت از طرح های گذشـــته است زیرا 
آسیب شناســـی لازم برای اجرای بهتر آن 
انجام گرفته اســـت. به عنـــوان نمونه در 
بعضـــی از مناطـــق مانند طـــرح حرم تا 
حرم، پروژه جنگل کاری ناموفق بود زیرا 
گونه مناســـب برای کاشت انتخاب نشد 
و نگهداری خوبی هم از درختان صورت 
نگرفـــت. در نهایـــت هم نتیجـــه قابل 
قبولی از اجرای این طرح حاصل نشـــد.
جنـــگل کاری در کشـــور ما بـــه مراتب از 
کشـــورهای ترکیه و پاکستان بهتر است 
بـــه گونـــه ای که جنـــگل کاری ای کـــه  در 
مناطـــق مهران تا دهلران و اندیمشـــک 
و مناطق طبـــس و زابل انجـــام گرفت، 

موفـــق بودند.

 شناسایی عامل خاموش گرانی مسکن 
 با آغاز نهضت ملی مسکن، زمان صدور پروانه ساخت باید 
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ابوالفضل نسائی / ایران

استفاده از تسهیلات 
دوگانه در بافت های 

فرسوده

1100 کیلومتر آسفالت 
در استان های  
میزبان اربعین

استان  شهرسازی  و  راه  مدیرکل 
تهران از توسعه گران، سازندگان و 
مالکان بافت های فرسوده خواست 
تا از فرصت بی نظیر با دو تسهیلات 
ــافــت هــای  ــاوت مــخــتــص ب ــف ــت م
ناکارآمد نهایت استفاده را ببرند. 
حسین جنتی گفت: توسعه گران، 
ســازنــدگــان و مالکان واحــدهــای 
فرسوده در سراسر کشور می توانند 
همزمان با استفاده از حمایت ها، 
تسهیلات و تخفیفات در نظر گرفته 
شده در سامانه تسهیلات نوسازی 
نهضت ملی مسکن از تسهیلات 
وام ودیعه مسکن در شهر تهران 
به  تومان  میلیون   120 میزان  به 
صورت قرض الحسنه که در حال 
حــاضــر نسبت بــه ســال گذشته 
دو برابر شــده اســت نیز استفاده 
کنند. در سایر شهرهای استان نیز 
این میزان وام ۹0 میلیون تومان 
اســت. جنتی اقساط ماهانه وام 
120 میلیون تومانی را دو میلیون 
و 200 هــزار تومان و سود کلی وام 
را 13 میلیون تومان عنوان کرد و 
گفت: به ایــن شکل به هر واحد 
بافت فرسوده در شهر تهران هم 
وام 450 میلیون تومانی ساخت و 
هم وام 120 میلیون تومانی ودیعه 

تعلق می گیرد.

رضا اکبری، معاون راهــداری این 
سازمان از اجرای عملیات لکه گیری 
و روکــش آسفالت در هــزار و 100 
کیلومتر از محورهای شش استان  
مرزی مسیر مراسم اربعین حسینی 
خبر داد. اکبری با اشــاره به اینکه 
عملیات یادشده در راستای افزایش 
ایمنی محورهای مواصلاتی کشور 
ــران اربعین  ــ ــردد زائ و سهولت تـ
 حسینی انجام شده است، گفت: 
موارد اعلام شده در 278 کیلومتر 
ــای استان خوزستان، 180  از راه ه
کیلومتر در استان ایلام، 30 کیلومتر 
در استان کردستان، 88 کیلومتر 
در استان آذربایجان  غربی، 280 
و  سیستان  اســتــان  در  کیلومتر 
در  کیلومتر   205 و  بلوچستان 
استان کرمانشاه لکه گیری و روکش 

آسفالت شده است.

معافیت فعالیت های 
گلخانه ای در ارس 

مدیر امور کشـــاورزی ارس گفت: 
تمـــام فعالیت هـــای گلخانـــه ای 
پرداخـــت عـــوارض  از  در ارس 

ساخت و ســـاز معـــاف شـــدند.
مهدی زاده اظهار داشت: حسب 
مصوبـــه هیـــأت مدیره ســـازمان 
راســـتای  در  ارس  آزاد  منطقـــه 
حمایت از فعالیت های کشاورزی 
در ســـالی که به نام »مهـــارم تورم، 
رشد تولید« مزین گردیده است، 
کلیـــه فعالیت هـــای گلخانـــه ای 
پرداخـــت عـــوارض  از  در ارس 

ساخت و ســـاز معاف شـــدند. 
امنیـــت  و  تولیـــد  مهـــدی زاده 
غذایـــی را از رســـالت های مهـــم 
حوزه کشـــاورزی دانســـت و تأکید 
کرد: با توجه به اســـناد بالادســـتی 
نظـــام و برنامه های تحـــول دولت 
در بخـــش گلخانه هـــا و بـــا توجه 
به پیشـــرو بودن صنعـــت گلخانه 
در منطقه آزاد ارس و در راســـتای 
نیـــل بـــه چشـــم انداز دولـــت به 
هدفگـــذاری در ایـــن زمینـــه، بـــا 
ســـازمان  مدیرعامـــل  تدابیـــر 
مشـــوق های قانونـــی لازم بـــرای 
جـــذب ســـرمایه گذار و افزایـــش 
سطح گلخانه ها اعمال می گردد. 
وی وجـــود یکســـری عـــوارض از 
بابـــت صدور مجوزها در ســـنوات 
گذشـــته را عاملـــی در راســـتای 
توســـعه  کاهـــش  از  جلوگیـــری 
گلخانه هـــای هیدروپونیـــک در 
ســـطح منطقه دانســـت و ضمن 
حمایت سازمان منطقه آزاد ارس 
از ســـرمایه گذاران، ابراز امیدواری 
کـــرد بـــا تصویـــب ایـــن مصوبـــه 
شـــاهد گســـترش هرچه بیشـــتر 
مجتمع های گلخانه ای در منطقه 

آزاد ارس باشـــیم.

اخبار


